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Dignificar els espais bèl·lics de
Montgat. Aquesta és la decisió
unànime que es va prendre al Ple
municipal del maig d’aquesta lo-
calitat per tirar endavant un pro-
jecte per crear un centre d’inter-
pretació al voltant del Parc de les
Bateries. Aquest espai, conegut
per les dues metralladores que hi
ha, també inclou altres cons-
truccions que daten de la Guer-
ra de Cuba, del 1898, i que es van
utilitzar durant la Guerra Civil. Es
tracta d’un projecte que es va pre-
sentar durant el passat mandat i
que ara s’ha tornat a posar sobre
la taula. La intenció de l’Ajunta-
ment és que Montgat sigui l’ini-
ci de la ruta de la guerra civil del

Maresme, ja existent, que arriba
fins Santa Susanna. Per tant, ca-
len fer uns treballs per donar
forma d’inici de ruta i de centre
d’interpretació a l’espai. La regi-
dora de Cultura i Gestió del Ter-
ritori i del Patrimoni, Mercè Ma-
rín, explica in situa Línia Mar les
primeres idees del consistori so-
bre el projecte en aquest entorn.

ELEMENTS DE GUERRA
A part de les dues metralladores,
també hi ha un tercer niu al
parc, però l’arma no s’ha con-
servat al seu lloc original. Darrere
d’elles hi ha unes edificacions on
es guardava la munició que, mit-
jançant un sistema de politges, es
pujava fins a les metralladores.
La intenció municipal amb
aquestes sales, que estan tanca-
des, és habilitar-les perquè pu-
guin rebre visites.

D’altra banda, també hi ha una
casa que es va construir després de
la guerra, ja que l’espai es va
aprofitar com una destinació per
fer el servei militar. Un complex
que, tot i no tenir valor arquitec-
tònic ni un ús específic, serviria
com un equipament més per ca-
racteritzar la zona. Ja a la costa,
Montgat també conserva dos bún-
quers, un a la Riera d’En Font i un
altre a la platja de Montsolís, i dos
nius de metralladores davant del
Turó de Montgat.

“Ja que ho tenim, s’ha de te-
nir bé. També crec que és ne-
cessari veure d’on venim per sa-
ber on podem anar, i més amb el
context de guerra que es viu ac-
tualment al món”, recorda Marín.
Tot aquest llegat seria el princi-
pi i el final d’aquest recorregut,
que enllaçaria amb altres po-
blacions veïnes que ja s’hi han ad-

herit com el Masnou. Sobre les
construccions situades a la cos-
ta, Marín assegura que en l’actual
pressupost ja està prevista una
acció per senyalitzar aquests ele-
ments. Una funció clau, diu, per
donar a conèixer el passat d’a-
quelles construccions.

Amb l’aprovació del projecte,
l’Ajuntament està a l’espera de po-
der obtenir una subvenció per fi-
nançar-lo. En cas contrari, diuen,
hi ha el consens de tirar-lo enda-
vant amb recursos municipals.

CUIDAR EL PATRIMONI
Ara bé, què en pensa de tot ple-
gat el Consell Comarcal del Ma-
resme? Des de l’ens valoren po-
sitivament el projecte de Mont-
gat, ja que la intenció  del consell
és anar sumant elements de tots
els municipis de la comarca en
una única ruta. “El Consell Co-

marcal va iniciar a Ruta de la Gu-
erra Civil per posar en comú  els
elements, afegir els que no hi
eren i identificar-los. L’objectiu
d’aquest any i del que ve és veu-
re què fa cada municipi, senya-
litzar els elements i crear un
mapa de rutes per tota la co-
marca”, comenta Marta Rovira,
consellera de Cultura del consell. 

UN MAPA DE LA GUERRA CIVIL
Rovira diu que està prevista una
reunió amb els municipis per
crear un mapa, cartells i també un
tríptic per promocionar el patri-
moni de la Guerra Civil a la co-
marca. “És un mandat demo-
cràtic explicar la Guerra Civil i les
conseqüències de la dictadura. És
important que es conegui, és part
de la nostra història i de la nos-
tra capacitat de resiliència. Ho te-
nim molt clar”, conclou Rovira.

Un dels canons que queden al parc de les Bateries de Montgat. Foto: Línia Mar

Valorar el patrimoni bèl·lic
» L’Ajuntament de Montgat aprova un projecte per museïtzar espais històrics de la Guerra Civil
» Aquests s’inclouran en la ruta que el Consell Comarcal del Maresme vol potencial amb un mapa

Rubén Hidalgo
BAIX MARESME
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El panorama cultural barceloní i metropolità és extraordinà-
riament viu i dinàmic, tal com ho solen ser els territoris més
cosmopolites, aquells que gaudeixen del meravellós equilibri
entre una genuïna oferta cultural local i la mirada àmplia i di-

versa del món global.
Això és Barcelona i els seus voltants. Però la gran diversitat de l’o-

ferta i la participació cultural metropolitanes fa que sovint passin des-
apercebudes propostes i iniciatives que, per la raó que sigui, no criden
l’atenció dels mitjans més generalistes. És, per tant, una grandíssima
notícia donar la benvinguda a Cultura B, la nova publicació en català
que pretén posar el focus en noves tendències culturals alternatives i
emergents, en històries anònimes de gent que fa cultura des de la base
i en tot allò que s’escapa de la mirada dels grans mitjans.

Des del Govern sempre ho hem tingut molt clar: la cultura no es fa
sola. La fem entre tots i totes dia rere dia. I això significa que la fan tant
els artistes que comencen com els consagrats, la fan tant els equipa-
ments públics com els espais comunitaris i autogestionats, i la fan tant

els públics de totes les edats que gaudeixen de la cultura com els que
hi participen des dels barris o els que hi reflexionen des del periodis-
me cultural. Perquè, com deia, la cultura no es fa sola. La fem entre tots
i totes dia rere dia.

Cultura B neix amb la voluntat de posar el focus en les propostes
més invisibilitzades. Neix per fer palès que encara hem de conèixer, ce-
lebrar i treure de l’anonimat molt teatre, art, música, cinema, video-
jocs, literatura i tantes altres manifestacions culturals. Perquè la riquesa
i la diversitat de les propostes culturals mai no s’acaba.

En aquest nou viatge que ara enceteu, desitjo de tot cor que no no-
més esdevingueu capçalera de referència sinó un veritable estímul per-
què tots fem encara més cultura. Perquè, en llegir cada article, cada res-
senya, cada columna d’opinió, tinguem sempre clar que la cultura és
un dret fonamental al qual hi hem de poder accedir i al que hi hem de
poder participar activament sempre.

Moltes gràcies a tot l’equip de Cultura B per la vostra proposta i mol-
ta sort en aquest viatge!

Article publicat al primer número de la revista Cultura B.

Tribuna

per Natàlia Garriga, consellera de Cultura de la Generalitat de Catalunya

La cultura no es fa sola

És una grandíssima notícia donar 
la benvinguda a Cultura B, la nova publicació
en català que pretén posar el focus en noves
tendències culturals alternatives i emergents

Crec que hauríem de
parlar ja de les queixes
per les adjudicacions

d'estiu que no s'han fet. Ara, els mes-
tres no saben on treballaran, on han de
traslladar la família (aconseguir lloguer,
escola per als nens, mudança, etc.) ni
si podran donar la seva especialitat.  No
hi ha dret.

Tuits en paper
Aquí es
piula

Un conductor de 95
anys atropella 12 per-
sones en una terrassa

mentre intentava aparcar. No té cap
sentit que hi hagi un límit legal per
sota (18 anys) i cap límit legal per dalt.
A partir dels 75 anys cap persona hau-
ria de poder conduir. Ni la vista, ni l’oïda
ni els reflexos són els mateixos.

@jaume_pros

Guardacostes grecs van
empènyer al mar refu-
giats amb les mans lliga-

des i l’Agència Europea de la Guàrdia de
Fronteres i Costes ho sabia, com de-
mostren els informes a què hem tingut
accés. Ho van fer juntament amb homes
encaputxats armats que cooperen en les
expulsions col·lectives il·legals.

Si es complissin els
drets laborals, conve-
nis, horaris, conciliació,

etc. la feina hauria de ser compatible
amb tot. El que passa és que hem as-
sumit que ens hem d'empassar irre-
gularitats per poder prosperar, i en
comptes de continuar lluitant pel que
és just hi renunciem per tenir vida.

@PatrickurbanoR@Hibai_@MireiaPujol
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El Baix Maresme es prepara per 
a les festes majors amb l’arribada de l’estiu1

2
L’AMB tria Montgat per presentar 
la temporada de platges

El TSJC amnistia l’exalcalde de Premià Miquel
Buch pel cas de l’escorta de Puigdemont

La Diputació dedicarà un 60% més de diners
per a les platges de la província aquest estiu

El + llegit líniamar.cat

3

4

5

La Copa Amèrica passa per 
Vilassar de Mar en la seva gira d’exhibició

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@Elvellblues: Un centenar de taxistes tallen
la Gran Via de Barcelona en solidaritat amb
Palestina. És la primera vegada que es posi-
cionen col·lectivament sobre el conflicte.

@324cat: El Nou Front Popular guanya les
eleccions legislatives franceses al davant
dels macronistes d'Ensemble. L'extrema
dreta queda en tercera posició.

#EleccionsFrança

@ATCllibertat: Comença San Fermín 2024
a Pamplona i   és imperatiu abordar els casos
d'agressions sexuals subratllant la incom-
patibilitat entre aquests actes i la celebració.

#SanFermín #TaxistesBarcelona

La clau

La situació de l'habitatge és,
sens dubte, un problema
que afecta moltes perso-

nes, especialment els joves. Els
preus dels lloguers han pujat
de manera significativa, per no
dir exponencial, en l'última dè-
cada, i superen amb escreix l'in-
crement dels salaris, fet que pro-
voca que l'habitatge sigui inas-
solible per a moltes persones. 

A Catalunya, per exemple, els
residents destinen el 56,5% dels
seus ingressos a pagar el llogu-
er, un percentatge que ha cres-
cut notablement en els últims
anys. A Barcelona, com a la ma-
joria de les grans ciutats, com-
prar un pis pot costar el doble de
la mitjana catalana, amb preus
que arriben als 4.170 euros per
metre quadrat. Aquesta situació
ha provocat que moltes persones
considerin que viure a Barcelo-
na és inaccessible.

A més, el nombre de desno-
naments a la capital catalana va
ser el més alt de l’Estat el 2020,
amb un total de 1.028 casos, xi-
fra que va augmentar a 1.635 el
primer trimestre del 2021.

Cal esmentar els esforços
d’alguns ens locals per mitigar
aquesta problemàtica, com ara la
proposta d'habitatge de Barce-
lona, la qual inclou mesures
com crear un registre de sol·li-
citants d'habitatge de protecció
oficial, donar suport al model de
cohabitatge per garantir l'accés
a un habitatge digne i assequible
i prevenir l'especulació immo-
biliària. A més, per promoure
una oferta assequible, ofereix
incentius econòmics per inclou-
re habitatges a la borsa de llo-

guer, subvencions per a la re-
habilitació i bonificacions en
impostos com l'IBI. No obstant
això, totes aquestes mesures no
deixen de ser un pegat. O,
com diu un bon amic, és in-
tentar caçar elefants amb una
xarxa mosquitera.

Malgrat la llei de limitació
de lloguers del Govern català
(ara, en part, impugnada als
tribunals) i la moratòria, fins
al desembre del 2024, del go-
vern espanyol sobre els des-
nonaments sense alternativa
residencial, és evident que la
crisi continua sent un pro-
blema palpable.

La demanda estrangera
també ha fet créixer l’especu-
lació en el mercat immobilia-
ri a molts llocs de l’Estat, men-
tre que les polítiques d’inani-
ció dels governs locals i auto-
nòmics han provocat que l’o-
ferta de nous habitatges per a
la venda o el lloguer a llarg ter-
mini disminueixi, fet que pres-
siona els preus en ambdós
mercats i alimenta l’especula-
ció d’un bé necessari per poder
viure amb dignitat i tran-
quil·litat. 

Així doncs, és comprensible
que el debat sobre l'habitatge
sigui una constant en l'agenda
pública i que molts ciutadans
se sentin frustrats per la man-
ca d'accions efectives per part
dels governants.

La creació d'un parc d'ha-
bitatge social i públic és, sen-
se cap dubte, una mesura ne-
cessària i urgent que, ben se-
gur, podria ajudar a alleugerir
la situació. Ara bé, aquestes
polítiques requereixen tenir
una voluntat política sòlida i
un compromís a llarg termini,
cosa que no sembla que sigui
una prioritat per a molts go-
vernants.

Per això, encara que sigui
reiteratiu, cal que els ciuta-
dans continuem exigint solu-
cions i denunciant la inactivi-
tat dels responsables polítics
davant d'un problema que no
només és econòmic, sinó tam-
bé social i humà.

Per altra banda, és neces-
sari i urgent actuar i prendre
mesures preventives i de se-
guretat en l'edificació i man-
teniment per garantir la se-
guretat dels residents i pre-
venir futurs accidents com
l'enfonsament parcial d'un
bloc d'habitatges al carrer del
Canigó de Badalona, que ens
va commocionar a tots.  

Si bé la solidaritat i el su-
port mutu són essencials en
moments com aquests, és cru-
cial que els ajuntaments actu-
ïn per afrontar aquesta situa-
ció i trobin solucions a llarg ter-
mini que assegurin la integri-
tat dels nostres barris i la se-
guretat dels seus habitants.

Fins quan?
per Pedro Jesús Fernández

Els semàfors

El Consell Comarcal del
Maresme té com un dels seus
objectius per a aquest any i el
vinent promocionar el patrimoni
de la Guerra Civil. Està prevista
una trobada amb els municipis
per crear un mapa amb tots 
els elements de l’època.

pàgina 3Consell Comarcal

L’Ajuntament del Masnou 
ha impulsat canvis a les zones
verdes i blaves davant les

dificultats per aparcar als barris
del litoral. L’oposició, botiguers 
i part dels veïns, tanmateix, 
no ho veuen clar per diverses 
raons i han criticat el consistori.

pàgina 10Aj. del Masnou

Vilassar de Mar ha aprovat
declarar Bé Cultural d’Interès
Local la Sénia del Rellotge. 
La decisió forma part del 
procés en què està immers
l’Ajuntament per protegir el

patrimoni marítim. L’edifici, però,
s’ha de reformar.

pàgina 16Aj. de Vilassar de Mar
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NLes millors
perles

De la mateixa manera que al Mundial del 2010 el pop Paul
pronosticava els resultats, el gos Steph Furry fa el mateix a

l’Eurocopa. Fins ara, no s’ha equivocat en cap partit. La gent
ara demana al seu amo que el gos els pronostiqui el futur.

La Guàrdia Civil de València ha informat d’una onada de
robatoris en cases. Els lladres van emportar-se de tot i

en una de les llars van deixar una nota d’agraïment que
deia: “Thanks friend, gracias por todo”.

Els festivals i les festes majors són l’escenari ideal per robarmòbils i carteres. Per evitar-ho, s’ha fet viral el truc d’un jove
que porta la targeta a la sola de la sabata. Per pagar, només
s’ha d’apropar el datàfon al peu. Tot són avantatges.

Un jove sense sostre dels Estats Units s’ha fet famós per
la seva bellesa, després de publicar a Facebook un

missatge demanant ajuda amb una foto seva. Algunes
marques de roba li han ofert feina com a model.

LA FOTOJordi Borràs/ACN

Mirada pròpia

Només el 16% de les persones qualificades
en intel·ligència artificial a Europa són do-
nes, segons dades de l’Instituto de las Mu-
jeres. Trencar aquesta bretxa és, sens

dubte, un dels principals reptes per assolir la igual-
tat al mercat laboral i, sobretot, per no afegir més
bretxes de gènere als nous nínxols d’ocupabilitat. I
un dels grans reptes –alhora que oportunitat– és que
les dones hem de poder participar en el disseny de
les noves tecnologies per avançar cap a un futur més
verd, digital i igualitari. En aquest sentit, s’estan fent
passos importants per incorporar la variable de la igu-
altat sobretot als sectors emergents del món em-
presarial, tot i que encara queda un llarg camí per
recórrer. Des de les administracions públiques po-
dem i hem d’afavorir i promoure nous espais d’o-
portunitats i per a l’autonomia de les dones per avan-
çar en el concepte d’una economia més circular, ver-
da i feminista, que és aquella que busca trencar amb
les desigualtats existents i que alhora posa el focus
i les prioritats en un futur sostenible de les ciutats i
del planeta.

Estem experimentant una transició verda i digi-
tal que està afectant, i afectarà de manera central i de-
sigual, el món del treball pel que fa a multiplicació de
nous llocs de feina, entre altres efectes immediats.
Respecte a la transformació digital del món empre-
sarial, aquesta s’està produint d’una manera molt ac-
celerada, fet que limita poder fer una planificació molt
reflexionada i necessària en clau d’igualtat. Aques-
ta acceleració sense reflexió se suma a la infrare-
presentació existent de les dones al món de les TIC
i de les IA –tant en l’àmbit directiu com de posicions
tècniques–, cosa que pot fer augmentar encara més
el gap de gènere en la presa de decisions que, al cap
i a la fi, ens acabarà afectant com a societat pel que
fa al benestar de les persones i en l’augment de les de-
sigualtats. Per això són fonamentals eines com els
plans d’igualtat a l’empresa, més enllà de l’obligato-
rietat de tenir-ne un. Recentment, des de La Ciba de
Santa Coloma hem finalitzat una formació en plans
d’igualtat a l’empresa i hem pogut conèixer les ex-
periències reals en l’aplicació d’aquesta eficaç eina a
cada un dels negocis i petites empreses on s’ha im-
plementat, i com aquesta planificació estratègica amb
objectius i accions està sent un veritable motor de can-
vi i de transformació molt positiu en clau de moti-
vació, de resultats i de sostenibilitat.

Una altra eina estratègica imprescindible, a po-
tenciar també des del món públic, són les trobades de
networking adreçades a dones emprenedores, di-
rectives i professionals amb l’objectiu de crear xarxa
entre les dones, potenciar la relació i la comunicació
i establir vincles i col·laboracions per a projectes pel
bé comú i l’economia circular. A Santa Coloma vam
celebrar una nova sessió del networkingEnxarxades
el passat 19 de juny –i que repetirem el 16 d’octubre
d’enguany– que va comptar amb la presència de la pre-
sidenta de l’Instituto de las Mujeres, Isabel García, de
la consultora i coach empresarial per a la gestió del
canvi Raquel Caballero i d’una vintena de dones de
diferents perfils: professionals, directives, emprene-
dores i empresàries. Totes elles van poder compartir
espai i vivències i iniciar aquesta important tasca de
llaurar potencials col·laboracions i cooperacions,
compartint sabers, necessitats i solucions. Creant i or-
ganitzant espais de networking anem teixint una nova
i fructífera xarxa a les ciutats que farà créixer aquest

imprescindible ecosistema emprenedor igualitari
per esdevenir un espai econòmic més inclusiu, co-
operatiu i representatiu. I per què és necessari avan-
çar cap a aquest model? Perquè és fonamental que hi
hagi una representació del talent dels homes i de les
dones en l’àmbit empresarial perquè les empreses es-
tiguin més compromeses amb la conciliació i la cor-
responsabilitat de la vida de les persones, alhora que
es promogui la desmitificació dels estereotips que ge-
neren, no només estigmes, sinó un risc de pobresa més
gran i menys autonomia en la vida de les dones, fet
que acaba afectant tota la societat.

Un altre exemple de generació de nous centres d’o-
portunitats, tenint en compte els nous nínxols d’o-
cupació, és l’espai de coworking que hem creat a La
Ciba i que allotja, a hores d’ara, un total de 46 persones
(el 70% dones) i 34 projectes, el 79% dels quals estan
liderats per una dona. Del conjunt d’iniciatives que
acollim, el 59% es troben en fase de consolidació i el
37% en fase d’incubació –és a dir, que l’emprenedor/a

està treballant en la seva posada en marxa. Pel que fa
a la tipologia de projectes, el 26% tenen a veure amb
el sector de la consultoria i el màrqueting i el 18% són
projectes per a l’acompanyament de les persones (pro-
jectes que tenen a veure amb la maternitat, el coac-
hing i la nutrició), mentre que les arts i la comunica-
ció representen el 15% dels projectes allotjats i els ser-
veis digitals (desenvolupament d’apps i programació),
d’educació i sensibilització (sigui en temàtiques d’e-
ducació ambiental o de gènere) suposen l’11% de les
iniciatives acollides en aquest espai compartit.

Parlàvem anteriorment que s’estan fent passos im-
portants per incorporar la variable de la igualtat so-
bretot als sectors emergents del món empresarial. Però
no per menys reivindicatiu i evident és menys im-
portant parlar de la necessitat de promoure i facilitar
recursos econòmics. Sens dubte, poder disposar
d’un pressupost és fonamental per poder materialit-
zar els projectes i les iniciatives d’igualtat com a si-
nònim indiscutible de progrés de les empreses i de la
societat. En aquest sentit, no és menor que els ajun-
taments i les administracions supramunicipals puguin
endegar ajuts destinats a persones que hagin iniciat
una activitat econòmica. És una de les línies de sub-
vencions que tenim en marxa i que desplega l’Ajun-
tament de Santa Coloma de Gramenet, a través de la
regidoria de Comerç i de l’empresa municipal Gra-
meimpuls, i que ens està situant com a ciutat referent
en noves oportunitats. Amb aquests ajuts volem
contribuir a l’impuls de les empreses i donar suport
a l’emprenedoria.

En conjunt, són eines que ens han d’ajudar a en-
tendre i a contribuir a les transformacions i canvis que
s’estan produint al mercat de treball i avançar-nos al
seu impacte en l’ocupació de les dones. Cal tenir ben
presents els reptes i també les oportunitats que s’o-
bren en un context d’efervescència tecnològica i de
canvi radical en l’estructura clàssica de l’economia i
l’ocupació. Per això, les aliances entre el sector pú-
blic i privat són imprescindibles per fer front a
aquestes transformacions sense que s’obrin noves
bretxes de gènere ni augmentin les existents. En
aquest sentit, està clar que les dones hem de poder
participar en el disseny del futur verd i digital i en la
generació de coneixement. Ho he pogut comprovar
aquests anys com a alcaldessa: si des de les admi-
nistracions i la governança local creem les oportu-
nitats i les condicions, la ciutadania les aprofita!

S’estan fent passos importants
per incorporar la variable de la
igualtat als sectors emergents

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Una economia verda, digital i igualitària
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@JaumeMaeso: La burocràcia acabarà
amb la democràcia. Una cosa que hauria de
servir per facilitar-nos la vida i l’únic que fa
és posar traves i fer-ho tot més difícil.

@fadasimo: No tot va a pitjor. Aquests
dies estan recuperant la salut molts pro-
fessors que han estat de baixa pràctica-
ment tot el curs. 

@carla65: Ahir vaig anar a la biblioteca mu-
nicipal a oferir llibres per a nens. Van dir que
no accepten donacions perquè genera molta
feina catalogar-los. Encara estic en xoc.

Flaixos

La clau

En els darrers dies ha saltat a la premsa que di-
ferents entitats sol·liciten formalment que
l’Hospital de Mollet del Vallès i el CUAP (Cen-
tre d’Urgències d’Atenció Primària) de Santa

Perpètua de Mogoda disposin d’un servei d’urgències en
salut mental, així com d’un servei d’ingrés per a aquells
pacients que ho necessitin. S’han mogut fitxes també a
nivell polític, i diferents ajuntaments del Baix Vallès han
debatut i aprovat mocions al respecte.

Certament, és inconcebible que una àrea de cober-
tura sanitària de 165.000 habitants no disposi d’aquesta
atenció per a un problema que ens atrapa cada cop més
a les seves xarxes, sovint, indissolubles.

Es fa evident, doncs, una manca d’assistència inte-
gral i accessible per a la totalitat de la població, sigui qui-
na sigui la seva dolència, incloent-hi les de naturalesa
mental.

No és cap novetat, i lamento ser poc original, que cal
trencar mites i acabar amb l’estigma que emmascara
aquests trastorns. Les persones que els pateixen han de
poder ser ateses amb uns recursos, uns professionals i
unes instal·lacions dignes.

Què no s’entén del que els succeeix als malalts
mentals? Quins greuges pateixen? Com es pot atendre
aquesta realitat com cal?

Diuen que, de vegades, cal trencar-se per tornar a es-
devenir, i aquesta premissa és ben certa. La llàstima són
els bocins que no tornen a encaixar; aquells que resten
esparracats, abandonats i foragitats de tot el que un dia
van ser. Hem d’anar amb compte amb tot el que es perd
pel camí amb una gestió deficient d’aquest tema, i quant
de mal s’infligeix a la persona i als que l’envolten.

Habitualment, es mesura la fortalesa de la ment hu-
mana amb indicadors erronis. Tots devem haver escol-
tat alguna vegada “a mi això no em passarà mai”, “no ho
entenc”, “jo no crec en psicòlegs i psiquiatres”, “si no se’n
surt és perquè no vol”, “ara tothom està deprimit”… Són
comentaris pejoratius que no contemplen la possibili-
tat que un dia els toqui als que els formulen travessar
aquesta fina línia i davallar al fons del pou o ser víctimes
de crisis d’angoixa o atacs de pànic. Les malalties men-
tals oprimeixen, desdibuixen, desgasten i, en el pitjor dels
casos, anul·len l’essència interior i deixen la persona amb
una absoluta sensació d’indefensió.

El doctor Antoni Bulbena, coordinador de la Uni-
tat d’Ansietat de l’Hospital del Mar de Barcelona du-
rant molt de temps, ens regala sentències contundents
respecte, per exemple, a aquesta angoixa: “Tens la im-
pressió que et pots morir, que et tornes boig o que està
a punt de passar una cosa molt greu…”. Apunta, així ma-
teix, que “hi ha professionals que diuen que el medi-
cament ha de ser l’última opció […]. És el contrari: de
vegades és important que el medicament no tardi ga-
ire, perquè com més dura la por, més seqüeles té”. Fins
i tot afirma que comparteix el seu telèfon amb els pa-
cients i que els demana que li facin un retorn del seu
estat, perquè “el tractament de la por és la presència.
Si algú té por, però té algú al costat, la por baixa. No
pots deixar la por en mans d’una pastilla. Cal que la per-
sona que l’acompanyi hi sigui”. Parla, així mateix, d’em-
pènyer el pacient a consultar-li qualsevol dubte enviant-
li un missatge.

És obvi que aquest plantejament, avalat per una for-
mació tant de caire nacional com en universitats de re-
nom internacional (Cambridge), però sobretot per una
àmplia experiència en psiquiatria, no casa amb un sis-

tema sanitari que reconeixem mancat d’aquesta proxi-
mitat; d’aquesta opció de la immediatesa i de la possi-
bilitat d’acudir-hi quan algú se sent afectat per una pa-
tologia d’aquesta índole.

Sabem que l’angoixa és un trastorn que no parla per
si mateix, perquè només indueix a la fuga; a posar-se a
recer sense cap mena de voluntat de verbalitzar què se
sent. I si el malalt no té paraules, només pot ser atès per
aquells que dominen l’idioma d’aquest mutisme selec-
tiu. Entenc que els intèrprets han de ser, per tant, pro-
fessionals sanitaris de l’especialitat psíquica. Per molt
bona voluntat que pugui tenir el metge d’urgències, i per
molta empatia que demostri, no disposa ni de les eines
ni de la formació específica per afrontar aquesta mo-
dalitat d’emergència.

Estem parlant de les malalties més freqüents, que
afecten gairebé un 20% de la població, i que no estan re-
bent el tractament i l’atenció necessaris. Quan un ma-
lalt necessita ajuda (un cop ha fet el procés intern i di-
fícil de reconèixer que l’ha de rebre, o bé ha esclatat en
forma de crisi) i acut a urgències generals sota efectes
com la sudoració, tremolor, palpitacions, tensió muscular,
mal de cap, mareig, respiració ràpida, sensació d’ofec,
molèsties gastrointestinals, boca-seca… El més habitu-
al és que li posin una pastilla sota la llengua i, quan les
seves constants es recuperin, que l’enviïn de nou cap a
casa, amb la consigna que es tracti a consultes externes.
I ara encetaríem un altre tema, si parléssim de la satu-
ració existent als centres de salut mental, de la manca
de sanitaris del sector, de les llargues llistes d’espera i
de les cites mèdiques excessivament distanciades en el
temps en cas de tractaments psicoterapèutics.

Cal sumar-hi, per mantenir el fil de la necessitat, tan-
mateix, un altre condicionant, que és el fet que el met-
ge associï altres dolències que tenen base real i reque-
reixen exploracions clíniques pertinents al trastorn
que l’historial de qui es visita reflecteix. En cas d’ansie-
tat, de seguida es té el diagnòstic. I si no era només re-
sultat de la hipocondria de l’individu? Se sap que
aquesta somatització està associada a processos d’alte-
ració, però també està demostrat que augmenta el risc
de patir malalties més comunes, com ara les cardio-
vasculars i les respiratòries. No obstant això, com que
els que ho pateixen tendeixen a fer-se proves mèdiques
i consultes innecessàries, i malauradament poden ge-
nerar cert rebuig en els professionals de la medicina,
aquest fet pot tenir conseqüències nefastes.

Es necessita un servei d’urgències que doni respos-
ta eficient a la causa que ha portat la persona a reque-
rir atenció mèdica, sigui per consum de drogues, per ex-
periències traumàtiques esdevingudes de sobte, per acu-
mulació d’estrès que ha esclatat i ha deixat la persona
feta un nyap, per crisis d’ansietat… Per qualsevol tras-
torn de salut mental. Tots aquells que hi acudeixin en
aquestes circumstàncies necessiten ser atesos amb dig-
nitat, i aquest fet només és possible si ho deixem a les
mans de qui en sap.

En conclusió, no puc fer altra cosa que sumar-me
a aquesta reclamació del tot sensata, coherent i fona-
mentada per arguments sòlids, i reclamar amb veu alta
i clara que sí, que l’Hospital de Mollet del Vallès i el
CUAP de Santa Perpètua de Mogoda donin resposta
a aquesta necessitat. Si és un clam fort, sincer i com-
partit, arribarem a fer-nos sentir perquè aquells que
tenen la capacitat d’incidir en aquesta realitat es po-
sin a treballar de valent.

Les persones que pateixen
trastorns mentals 

han de poder ser ateses
amb uns recursos, 

uns professionals i unes
instal·lacions dignes

“

“

Fo
to

: A
rx

iu

per Ester Safont, docent

Un prec per a la salut mental
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Cultura B, la plataforma de
tendències culturals metropo-
litanes que impulsen els diaris
Línia i el Grup Comunicació 21,
arrenca amb força. El passat 25
de juny, l’Espai Línia es va om-
plir a vessar amb més d’un
centenar d’assistents que van
voler seguir en directe la pre-
sentació d’aquesta nova aposta
singular que vol difondre la
cultura que sobrepassa els es-
trets marges d’allò considerat
mainstream i trencar barre-
res, tant geogràfiques com men-
tals. L’objectiu, reivindicar la
cultura que es fa arreu de la me-
tròpoli i combatre la dicotomia
entre centre i perifèria.

De fet, aquesta dicotomia va
estar molt present a l’estrena de
Cultura B, tant des del punt de
vista geogràfic –no només en
referència als municipis de la
corona metropolitana, sinó
també a alguns barris de la ca-
pital– com mental. “La perifè-
ria és una connexió de cen-
tres”, va definir el regidor de
Cultura i Indústries Creatives
de l’Ajuntament de Barcelona,
Xavier Marcé, durant la seva in-
tervenció. 

“HI HA MOLTS CENTRES”
Cultura B neix precisament per
connectar aquestes realitats i
projectar la cultura que es fa
fora de les fronteres mentals i

geogràfiques que la tenallen.
“Hem de trencar la dinàmica
centre-perifèria, perquè actu-
alment hi ha molts centres”, va
coincidir a dir l’escriptora i crí-
tica literària M. Àngels Cabré,
que va participar en un col·lo-
qui amb David Armengol, di-
rector del Centre d’Art La Ca-
pella del Raval, i Albert Ribas,
subdirector dels diaris Línia i de
Cultura B.

El debat va ser moderat per
la periodista Joana Justícia,
redactora de Cultura B i que ha-
via arrencat l’acte amb tota una
declaració d’intencions. “Vo-
lem difondre la cultura que
queda sota terra”, va dir; la
cara B a la qual fa referència el
nom de la plataforma i d’on, tal
com va recordar Marcé, han
sortit himnes com Bohemian
Rhapsody de Queen. 

“Cultura B no és flor d’un
dia”, va remarcar el director
editorial dels diaris Línia i de
Cultura B, Arnau Nadeu, en el
primer parlament. “No seria
possible sense la força que es-
tan agafant els Línia”, va afir-
mar. “Des dels barris, estem
portant el periodisme hiperlo-
cal metropolità a uns nivells
que, hem de ser sincers, una dè-

cada enrere probablement no
ens hauríem imaginat”, va des-
tacar Nadeu, apuntant que amb
Cultura B es volen “impulsar
noves inèrcies”.

Marcé, al seu torn, va reco-
nèixer que “presentar una nova
revista en paper i que a més si-
gui de cultura és extraordinari”,
alhora que també va insistir
en la necessitat de deixar-se de
comparar amb Madrid. Barce-
lona i la seva metròpoli, va de-
fensar, és un territori de “cons-
tructors de projectes”. 

POCA INCIDÈNCIA ALS MITJANS
Però rarament les persones ve-
uen el que tenen al davant. I és
que, malgrat que la metròpoli
barcelonina bull de projectes ar-
tístics i culturals, sovint aquests
queden per sota d’un radar me-
diàtic que només detecta els
grans festivals i els noms fa-
mosos. “Els de sempre”, com va
precisar Lluís Cabrera, impul-
sor del Taller de Músics i un
dels assistents que va interve-
nir en el torn obert de pregun-
tes del públic.

Justament aquest va ser un
dels temes que van tractar Ar-
mengol, Cabré i Ribas durant el
debat. Per què la cultura té una

incidència baixa als mitjans de
comunicació? –es preguntava
Armengol i, per què no dir-ho,
tota una sala desitjosa de res-
postes. Una d’elles té a veure
amb la situació de precarietat
que viu la professió periodísti-
ca, amb comunicadors “ex-
hausts” als quals “no se’ls pot
demanar més”, va afirmar Ca-
bré. Armengol, per la seva ban-
da, va recordar que sempre hi ha
els mateixos periodistes per co-
brir els actes que fan a La Ca-
pella i va posar sobre la taula
una problemàtica que afecta el
sector del periodisme cultural:
la manca de professionals es-
pecialitzats i de capçaleres que
s’hi dediquin exclusivament.

UN DESERT D’OPORTUNITATS
Seguint aquest fil, Ribas va fer
un símil amb un “desert” me-
diàtic. Una zona on, a primer
cop d’ull, no es veu res, però
que, per contra, permet “des-
cobrir coses”. Ara bé, trobar ai-
gua en un desert és tot un rep-
te, una feina per a la qual s’ha
d’estar preparat. Per fer-ho,
Ribas avisava que cal “obrir fi-
nestres” i “entrenar l’olfacte de
rastrejadors” de propostes cul-
turals. És a dir, trobar aquell
oasi salvador per a uns assede-
gats periodistes i consumidors
d’informació. En aquest sentit,
Ribas va reivindicar, recuperant
el leitmotiv que amara aques-
ta crònica, que les perifèries
deixin de ser-ho per tal d’a-
vançar cap a un districte cul-
tural metropolità. 

L’EXEMPLE DE L’HOSPITALET
El concepte ‘districte cultural’
va portar la conversa cap a una
d’aquestes noves centralitats
de la gran Barcelona com és
l’Hospitalet, on des de fa anys
es treballa per impulsar un
districte cultural que, a poc a

poc, està atraient a la segona
ciutat del país artistes i pro-
postes punteres. Sense anar
més lluny –i conscient del risc
de semblar contradictori amb
l’esperit de Cultura B i el d’a-
questa crònica per destacar-
ho–, la mateixa Rosalía hi ins-
tal·larà el seu estudi. 

“És important descentralit-
zar la cultura”, va defensar Ca-
bré, que creu que “hi ha moltes
Barcelones”. “Tant de bo al-
tres municipis segueixin el camí
de l’Hospitalet”, va afegir Ribas,
mentre que Armengol va re-
cordar que Barcelona “està in-
corporant coses que està fent
l’Hospitalet”. 

Al cap i a la fi, la idea que va
sobrevolar la presentació de la
nova plataforma va ser la ne-
cessitat de no tractar com una
excepció aquests oasis culturals
que viuen als marges i que Cul-
tura B vol treure dels breus
per publicar-los en portada. 

Més d’un centenar de persones van assistir a l’Espai Línia per l’estrena de Cultura B, que va comptar amb la intervenció del regidor Xavier Marcé. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Espai Línia

S’estrenaCultura B: la plataformaque
publica enportada elsmarges culturals

Marcé: “Presentar una
nova revista en paper 
i que a més sigui de
cultura és extraordinari”

Nadeu: “Cultura B 
no seria possible 
sense la força que estan
agafant els diaris Línia”

Francisco J. Rodríguez
BARCELONA

Ribas: “Cal obrir
finestres i entrenar
l'olfacte de rastrejadors
de propostes culturals”
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El Fascurt tanca una de les
edicions més multitudinàries
CINEMA4La imatge de la plat-
ja d’Ocata plena de gom a gom
és una mostra de l’èxit del 22è
Fascurt, el Festival de Curtme-
tratges del Masnou. Del 3 al 6 de
juliol el cinema ha estat el pro-
tagonista al poble; tant és així
que des de l’organització desta-
quen que ha estat una de les edi-
cions amb més espectadors, tant
al Cinema de la Calàndria com a
la platja d’Ocata, que han estat
els escenaris. Pel que fa a la
participació, també ha estat un
certamen exitós, ja que s’han re-
but més de 800 curts, dels quals

només 28 van ser seleccionats
per al concurs. A més, entre els
participants n’hi havia de pre-
miats en festivals tan prestigio-
sos com Sundance, Cannes, els
Goya i els Gaudí, entre d'altres.

El Premi Ficció va ser per
Aunque es de noche, de Guiller-
mo García, el d’Animació per Ca-
funè, de Lorena Ares i Carlos F.
de Vigo, i el Premi Undercut per
Cuarentena, de Celi de Molina.
Finalment, el públic va premiar
La ley del más fuerte, de Raul
Monge, que va ser el curt prefe-
rit dels assistents.

MOBILITAT4El passat 1 de juliol
va entrar en vigor l’ampliació de
la zona verda al Masnou, acom-
panyada de diversos canvis. La
gran modificació és la implanta-
ció de la zona d’aparcament re-
gulat a tots els barris del litoral,
que l’Ajuntament els considera
com “els més tensionats” per la
dificultat d’aparcar. La zona ver-
da ampliada es divideix en qua-
tre àmbits que s’identifiquen
amb les lletres A, B, C i D i els re-
sidents de cada àmbit podran
aparcar-hi pagant 2 euros al
mes, sense cap limitació horària.

En canvi, els masnovins que
aparquin a la zona verda en un
àmbit que no és el seu hauran de
pagar 1,25 l’hora. Finalment, les
persones d’altres municipis hau-
ran d’abonar 1,95 l’hora. L’ob-
jectiu  de l’Ajuntament és facili-
tar als residents l’aparcament, es-
pecialment a l’estiu. “Aquests
barris tenen la pressió afegida de
la platja i les estacions de tren,
que són pols d’atracció”, va as-
segurar al Ple del 21 de juny el re-
gidor de Mobilitat, Ricard Plana.

La zona blava també ha pa-
tit canvis. Els masnovins que pa-
guen l’impost de circulació dis-
posen de la primera mitja hora
gratuïta i pagaran 0,75 l’hora a
partir d’aquest temps. Una altra
novetat és que els pagaments es
poden fer per Blinkay,  la nova
app habilitada pel consistori.

REBUIG  DE L’OPOSICIÓ I VEÏNS
L’oposició va posicionar-se en
contra de l’ampliació al Ple. Els
principals motius van ser la re-
ivindicació d’una zona verda gra-
tuïta per als veïns, a més d’acusar

el govern local d’aplicar aquests
canvis per recaptar diners. Tam-
bé van destacar el perjudici al
comerç local, ja que, diuen, no po-
drà competir amb altres zones co-
mercials amb pàrquing gratuït, i,
a més, pot generar problemes
per als seus treballadors a l’hora
d’aparcar per anar a treballar.

Per la seva banda, des de l’as-
sociació de veïns Ocata Activa
han mostrat la seva oposició a la
nova zona verda i reclamen que tot
sigui zona taronja, és a dir, gratu-
ït per als veïns, o bé que el veïnat
no pagui la zona verda. 

La nova zona verda ja ha entrat en vigor. Foto: Ajuntament

La polèmica ampliació de la
zona verda ja és una realitat

El festival va comptar amb molts assistents. Foto: Ajuntament

Comèdia |Arriba la 27a edició del Ple de Riure
Del 17 al 20 de juliol l’humor omplirà el Masnou amb el Ple de Riure, el

Festival de teatre còmic. L’escenari principal serà la platja d’Ocata, on
juntament amb les places i jardins es podrà gaudir de nou espectacles.
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Combatent la
bretxa digital

4La Generalitat invertirà 22,7 milions
d’euros en cursos adreçats a la gent gran 
per fer front a la discriminació digital

4Un acord del Govern i el Pla Estratègic
Metropolità permetrà fer arribar els cursos
arreu de Barcelona i l’àrea metropolitana

Suplement especial
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INCLUSIÓ4Col·laborar en l'im-
puls de la digitalització inclusiva
a Catalunya i aplicar-la de la
manera més efectiva possible a la
metròpoli. Aquest és l’objectiu del
protocol que han signat el Go-
vern, mitjançant la Direcció Ge-
neral de Societat Digital del De-
partament d'Empresa i Treball,
i el Pla Estratègic Metropolità de
Barcelona (PEMB), associació
promoguda per l'Ajuntament de
la capital catalana i l’AMB. 

L'acord estableix diverses
vies per impulsar iniciatives co-
munes i compartir experiències
i recursos per fer front als reptes
presents i futurs de la digitalit-
zació. S'emmarca en l'Estratègia
nacional per a la inclusió socio-
digital, aprovada pel Govern, i en
el Compromís Metropolità 2030,
el nou pla estratègic per a la re-
gió metropolitana de Barcelona,
promogut des del PEMB i orien-
tat a impulsar un nou model de
prosperitat basat en el coneixe-
ment i la innovació enfocats a re-
duir les desigualtats socials i
territorials. 

L’acord és fruit de l'interès
del Govern en què la iniciativa
arribi realment als municipis i als
barris. Per aconseguir-ho, el
PEMB facilitarà la dinamització
de l'àmbit de la regió metropo-
litana de Barcelona pel que fa a
les entitats territorials, socials,
econòmiques, organitzacions de
la societat civil i grups polítics
que cal incorporar necessària-
ment en el debat i la construcció
d'aquesta estratègia. 

Conjuntament, s'impulsaran
iniciatives comunes i accions
formatives i participatives, i es
donarà visibilitat als projectes re-
lacionats amb la inclusió digital
que promoguin tots els implicats.  

PLA DE XOC
Segons un estudi publicat l'any
2022 per la Secretaria de Políti-
ques Digitals sobre l’accés i l’ús
de les eines digitals, a Catalunya
hi ha més de dos milions de
persones més grans de 60 anys
en risc d’exclusió digital. L’edat,
doncs, genera una bretxa digital.
A més edat, menys ús i menys
coneixement, especialment a
partir dels 65 anys. Per salvar
aquesta discriminació, el Go-
vern va aprovar el mes d’abril
una partida de 22,7 milions d'eu-
ros per al programa formatiu

Més Digitals, focalitzat en la
gent gran, però també en per-
sones que es troben en situació
de vulnerabilitat. Ho va anunciar
durant una roda de premsa el
conseller d’Empresa i Treball,
Roger Torrent, acompanyat de la
directora general de Societat Di-
gital, Liliana Arroyo.

El programa s'emmarca en el
Pla de xoc contra la bretxa digi-
tal i, més àmpliament, “en l'Es-
tratègia nacional per a la inclu-
sió sociodigital promoguda pel
Govern, que té per objectiu fer
front als reptes de la digitalitza-
ció i lluitar contra les bretxes di-
gitals de forma inclusiva, soste-
nible, democràtica i equitativa”,
segons va explicar Torrent. Du-
rant l'anunci, el conseller va
destacar que es vol que “tot-
hom tingui coneixement i accés
a la dimensió digital per evitar si-
tuacions de desigualtat”, i va re-
marcar la idea “que ningú es
quedi enrere”. 

9.000 CURSOS
Més Digitals contempla l’orga-
nització de 9.031 cursos que
s’impartiran arreu de Catalu-
nya amb la finalitat d’ajudar la
ciutadania catalana a assolir
competències bàsiques en l’àm-
bit digital i alhora millorar la seva
qualitat de vida mitjançant l'ús

de les tecnologies de forma se-
gura. El programa, en paraules
d'Arroyo, “s’aborda a través d’un
disseny molt versàtil i inclusiu i
que persegueix la capil·laritat
al territori”. 

La prioritat de Més Digitals
és formar, abans que arribi l’any
2026, unes 80.000 persones
majors de 65 anys, cosa que sig-
nifica un 4% del total del col·lec-
tiu. Per altra banda, el programa
també s’orienta a persones que
es troben en situació de vulne-

rabilitat, siguin membres de fa-
mílies amb fills en edat escolar i
en risc d’exclusió, persones amb
diversitat funcional o amb baix
nivell d’estudis i de difícil ocu-
pabilitat, entre altres. En aquests
casos s’ajudaria un mínim de
10.000 persones.

El Govern, doncs, impulsarà
9.031 cursos de formació pre-
sencial, d’unes 15 hores de du-
rada en total i en grups reduïts.
Seran gratuïts per a la ciutada-
nia i l’objectiu és arribar arreu del

territori català. Concretament, a
la ciutat de Barcelona es porta-
ran a terme 2.681 cursos, i a l'à-
rea metropolitana, 1.401 cursos
al Baix Llobregat, el Garraf i el
Penedès; 1.089 al Vallès Occi-
dental; i 1.014 al Maresme i al
Vallès Oriental. 

ESTRATÈGIA NACIONAL 
El pla de xoc és l’aplicació, doncs,
d’una iniciativa encara més àm-
plia: l’Estratègia nacional per a
la inclusió sociodigital, impul-
sada pel Govern el mes de març
per fer front als reptes presents
i futurs de la digitalització i llui-
tar contra les bretxes digitals
en clau de país. El model de di-
gitalització català sorgit d’aquest
procés estarà, segons la previsió
de la Generalitat, alineat amb el
model de societat digital cen-
trada en les persones que pro-
posa la Unió Europea per tal d’a-
vançar cap a una societat digital
inclusiva, sostenible, democrà-
tica i equitativa.

Més enllà del fet de fer més
assequibles aquestes eines als
grups socials de més edat, hi ha
l’objectiu primordial de garantir
l’accés universal a internet, així
com la capacitació i la inclusió di-
gitals, drets recollits a la Carta ca-
talana per als drets i les respon-
sabilitats digitals. Aquesta es-

tratègia d’àmbit nacional ha de
permetre donar resposta als
nous reptes als quals s’enfronta
la ciutadania en matèria de di-
gitalització, com ara una con-
nectivitat segura, sostenible i
respectuosa amb el medi am-
bient i les persones, i la forma-
ció i l’accés universal a les eines
tecnològiques. 

L’estratègia segueix el model
de societat digital centrada en les

persones promogut per la Unió
Europea, doncs, i té molt en
compte el desenvolupament i
la implantació de les noves tec-
nologies aplicades a la millora de
les condicions sociolaborals dels
més vulnerables i la transició cap
a una digitalització inclusiva.

Queningúesquedi enrere
» El Govern, l’Ajuntament de Barcelona i l’AMB aproven un protocol per reduir la bretxa digital 
» El programa ‘Més Digitals’ oferirà cursos gratuïts a majors de 65 anys i a col·lectius vulnerables

Part de l'equip impulsor de la col·laboració entre la Generalitat i el PEMB. Foto: PEMB

EL COMPROMÍS DIGITAL 
DE LA METRÒPOLI

4El Compromís Metropo-
lità 2030 és un document
promogut per l’AMB que
defineix les missions com-
partides per Barcelona i
l’Àrea Metropolitana amb
l’objectiu d’estructurar una
governança territorial. La
digitalització inclusiva és
un dels reptes que s’inclo-
uen en aquest compromís. 

El Govern ha aprovat
una partida de 22,7
milions d’euros per al
programa ‘Més Digitals’

La prioritat és formar
80.000 persones més
grans de seixanta-cinc
anys abans del 2026
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BRETXA4L'anomenada bretxa
digital fa referència a la situació
de desigualtat de molts grups so-
cials que no tenen accés a in-
ternet i a les tecnologies de la in-
formació i la comunicació i, per
tant, poden quedar exclosos de
la societat digital. Aquesta desi-
gualtat pot provenir de la man-
ca d'accés físic, de connexió,
però també del tipus d’ús que
se'n fa o del nivell de coneixe-
ment i competències en tecno-
logia, xarxa i eines digitals, que
ens permet decidir lliurement si
volem fer-les servir o no. Per sal-
var la bretxa digital cal, doncs,
no només facilitar l'accés a in-
ternet, sinó també ensenyar a
tothom a fer servir correcta-
ment la tecnologia, les eines i la
xarxa per accedir a tots els ser-
veis disponibles.     

Els resultats de l’Estudi sobre
la bretxa digital encarregat per
la Generalitat l'any 2022 a la Se-
cretaria de Polítiques Digitals ens
permeten veure on es troba i qui-
na és la seva profunditat. Mos-
tren, per exemple, que encara hi
ha bretxes d'accés als serveis
bàsics en diversos punts de Ca-
talunya, tot i que la connectivi-
tat és, en general, bona, espe-
cialment a les ciutats i el seu en-
torn. En canvi, quant a l'ús i el
coneixement de les eines, l'estudi

determina que l’edat genera una
bretxa digital a partir dels 55
anys i, sobretot, a partir dels 65.
Les generacions més grans són,
sens dubte, les que tendeixen a
establir menys relacions amb la
tecnologia i, per tant, les que s’a-
profiten menys dels recursos
disponibles a internet.  

FACTOR DIFERENCIAL
En realitat, l'edat és el gran fac-
tor diferencial. Les bretxes de gè-
nere, per exemple, no són des-
tacables fins als 55 anys. Els ho-
mes utilitzen més internet per

llegir notícies, fer servir la ban-
ca electrònica o consultar el
correu electrònic, entre altres.
Per altra banda, les dones uti-
litzen més serveis com les xarxes
socials, cursos en línia, la mis-
satgeria instantània o la recerca
de feina. Però no hi ha diferèn-
cies notables pel que fa a l’ús o
el coneixement. 

Les característiques socioe-
conòmiques afecten sobretot

l’accés, però, analitzades al detall,
també parlen molt de l’edat i de
la manca de formació com a
barreres. En general, els pen-
sionistes i les persones amb me-
nys estudis són els més discri-
minats per l’ascens de la socie-
tat de la informació.

L'informe revela que, a ma-
jor nivell d’estudis i d’ingressos,
hi ha un accés més natural a in-
ternet i, per tant, més apropiació
i aprofitament de la tecnologia.
Les bretxes per nivell d’estudis i
d’ingressos s’accentuen en els ca-
sos d’educació incompleta i en
les famílies amb ingressos men-
suals nets de la llar inferiors a
900 euros. També s'aprecia que,
segons l’ocupació, els estudiants
i els ocupats són els més con-
nectats a internet, mentre que els
pensionistes i les persones que es
dediquen a tasques de la llar són
els que menys ho estan. 

SENSE ACCÉS A SERVEIS
A l'hora d'avaluar l’ús de serveis
concrets d’internet com ara el
correu electrònic, la missatgeria
instantània, la consulta de notí-
cies o la banca electrònica, es fan
més evidents les diferències per
edat. Les generacions més joves
són les que utilitzen més els
serveis avaluats, mentre que, a
major edat, l’ús disminueix a

partir dels 65 anys i, especial-
ment, a partir dels 75. Estu-
diant l’ús d’un servei estàndard
i accessible com és el correu
electrònic, per exemple, s’apre-
cia que la bretxa generada pels
nivells d’estudis baixos és més
accentuada que la bretxa per
rendes baixes. 

Hi ha diferències compren-
sibles, com el fet que les perso-
nes d’entre 25 i 55 anys facin
servir més eines per llegir notí-
cies, cercar informació sobre
béns o serveis o la banca elec-
trònica. Ara bé, en usos més es-
pecífics com fer compres, con-
certar cita amb un metge o bus-
car informació sobre salut s’ob-
serva clarament una bretxa en
el col·lectiu de més de 75 anys.
Això és greu, perquè són preci-
sament les persones que més
necessiten aquesta tipologia de
serveis, ja que permeten no ha-
ver-se de desplaçar. La manca
de coneixements fa que no pu-
guin utilitzar-los.

BRETXA INFORMÀTICA
Si avaluem la bretxa de conei-
xement des de la perspectiva de
tasques informàtiques executa-
des, s’aprecia que els homes fan
més feines relacionades amb la
informàtica que les dones. No es
troben grans diferències, però sí
que destaca l’ús de fulls de càl-
cul, funcions avançades en fulls
de càlcul o la programació en
llenguatges especialitzats. Els
homes i les dones presenten
una diferència d’entorn de 8
punts percentuals a l’hora de
portar a terme alguna de les di-
ferents tasques informàtiques
avaluades. En  termes de nacio-
nalitat, per exemple, aquesta di-
ferència és només de 4,2 punts
percentuals. 

Però, un cop més, la situació
canvia si apliquem el criteri de
l’edat, quan s’observa la ten-
dència de menor ús i menor co-
neixement a mesura que aug-
menten els anys. En el cas con-
cret de les tasques relacionades
amb la informàtica avançada,
les generacions més joves són
les que lideren totes les feines
avaluades. No hi ha, com en al-
tres casos, tasques on un col·lec-
tiu reflecteixi més o menys ús,
sinó que la relació amb l’edat i
les feines informàtiques que
s’han estudiat és directa.

Lagentgran, en riscd’exclusió
» Un estudi de la Generalitat adverteix sobre el risc de discriminació als majors de 65 anys 
» Les persones grans no tenen prou coneixements per aprofitar els avantatges d’internet

La manca de coneixements informàtics de les persones grans els limita l’accés a serveis bàsics accessibles a través d’internet. Foto: Freepik

Els pensionistes
pertanyen al grup de
persones que menys 
es connecten a internet

Les bretxes de gènere,
per exemple, 
no són destacables 
fins als 55 anys



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
| 14

Juliol 2024líniamar.cat



Juliol 2024

Premià de Mar
15 | 

líniamar.cat

La Nit en Blau canvia 
i passa a dir-se Comerç Fest

COMERÇ4Divendres 19 i dis-
sabte 20 de juliol, el comerç lo-
cal de Premià de Mar viurà dues
jornades festives. Els comer-
ciants sortiran al carrer per ofe-
rir els seus productes i fer de-
mostracions. Tot això, amanit
amb música en viu i anima-
cions per a tothom.

Aquest esdeveniment, cone-
gut fins ara com La Nit en Blau
passa a dir-se Comerç Fest. A
més, també canvia el format, que
tindrà una durada de dos dies i
que s'organitza conjuntament
entre l'Ajuntament, les entitats

de comerciants i el Mercat Mu-
nicipal de Sant Joan. El segon
dia, dissabte, els comerços esta-
ran oberts fins a les 12 de la nit.
Aquest canvi de modalitat res-
pon a la petició de les associa-
cions de comerciants al Consell
de l'empresa i el comerç,  i s'ha
treballat de manera conjunta
amb la implicació de totes les
parts implicades.

Els establiments comercials
que vulguin participar de forma
activa al Comerç Fest han de
contactar amb les associacions
de comerciants.

JUDICIAL4El Tribunal Supe-
rior de Justícia de Catalunya
(TSJC) va decidir el passat 25 de
juny amnistiar l’exconseller d’In-
terior i exalcalde de Premià  de
Mar Miquel Buch. El premia-
nenc va ser condemnat a quatre
anys i mig de presó i 20 d’inha-
bilitació pels delictes de mal-
versació de fons públics i pre-
varicació per nomenar com a as-
sessor un mosso d’esquadra que
feia d’escorta de l’expresident
Carles Puigdemont quan va mar-
xar de Catalunya l’any 2017.

També va ser amnistiat
aquest mosso, Lluís Escolà, con-
demnat pels mateixos delictes a
quatre anys de presó i 19 d’inha-
bilitació. La sentència de l’Au-
diència de Barcelona del setem-
bre passat també obligava tots
dos condemnats a pagar 52.712
euros, quantitat que també ha es-
tat perdonada. La sentència es
pot recórrer al Tribunal Suprem.

DECISIÓ UNÀNIME
En la sentència, de 18 pàgines, els
quatre magistrats de la sala d’a-

pel·lacions van interpretar unà-
nimement que la llei d’amnistia
afecta el delicte de malversació
quan els diners públics s’hagin
destinat als fets amnistiables, és
a dir, a promoure la indepen-
dència de Catalunya. 

En canvi, no consideren que
es pugui amnistiar la malversa-
ció si els fons públics van enri-
quir patrimonialment algú al
marge de la promoció de la in-
dependència. 

Així, el sou que va percebre
Escolà com a assessor, pel fet de

ser pagat perquè protegís a Car-
les Puigdemont, es considera
un acte que promovia la inde-
pendència, i per aquest motiu,
queda amnistiat.

Sigui com sigui, Buch reco-
neix sentir-se “més alleugerit”
per haver estat amnistiat, en
declaracions posteriors a Cata-
lunya Ràdio. L’exalcalde també
creu que el seu cas s’ha resolt rà-
pidament perquè la sentència
que el condemnava “es basava
en indicis i no en proves”. “Era
difícil de justificar”, considera.

Buch havia estat condemnat pel cas de l’escorta de Puigdemont. Foto: ACN

Miquel Buch, amnistiat: 
“Estem més alleugerits”

Imatge d’una jornada de l’antiga Nit en Blau. Foto: Ajuntament

Música |Tot a punt per a la 4a edició del Nits de Veu
El 19 i 20 de juliol el Nits de Veu arriba a la seva 4a edició al pati de l'escola La

Lió i combina música amb sopars a la fresca. Elena Gadel i Roger Mas seran
els cap de Cartell, acompanyats de Laura Garriga i Maria Lamata. 
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PATRIMONI4El Ple municipal
del 20 de juny va aprovar per
unanimitat la declaració de la Sé-
nia del Rellotge com a Bé Cultu-
ral d’Interès Local (BCIL). És
un primer pas, tal com va recor-
dar la regidora de Cultura, Mar-
ta Rovira, per sol·licitar la de-
claració de Bé Cultural d’Interès
Nacional (BCIN) dels elements
que conformen la cultura marí-
tima de Vilassar de Mar. Primer,
però, la Generalitat demana que
es declarin BCIL, com és el cas de
la Sénia del Rellotge. Actual-
ment, l’edifici està en desús, però
va acollir el Museu de la Marina
durant uns anys fins que va tan-
car de forma permanent el 2011.

La Sénia del Rellotge és un
edifici modernista construït el se-
gle XIX per Eduard Ferrés. “Rep
el seu nom perquè és un tipus de
masia, habitual especialment al
Baix Maresme, on hi havia una
sénia per extreure aigua freàtica.
I la segona part del nom és,
simplement, perquè té un re-

llotge”, explica a Línia Mar l’A-
lexis Serrano, del Centre d’Es-
tudis Vilassarencs. 

El seu estat actual, però, no és
l’òptim. Els diferents governs
municipals que hi ha hagut s’han
marcat com a objectiu reobrir el
museu, però tot apunta que va
per llarg. I és que la Sénia del Re-
llotge presenta unes grans defi-
ciències estructurals que reque-
reixen una gran inversió. De fet,
ja s’ha elaborat el projecte de re-
habilitació i, per ara, manca la do-
tació econòmica. Tot i això, el go-
vern municipal ha manifestat la
intenció que el museu de la Ma-
rina reobri aquest mandat.

En paral·lel, el 2021, per ini-
ciativa de BricBarca, el Centre
d’Estudis Nàutics de Vilassar,
es va crear un grup motor per ex-
ercir certa pressió a l’adminis-
tració per reobrir el Museu de la
Marina. Malgrat que han fet re-
unions i han col·laborat, per ex-
emple, en la Nit dels Museus, no
tenen notícies de l’Ajuntament

des del gener, quan van reunir-
se amb el nou govern.

Ara, al juliol, tenen prevista
una altra trobada per veure quin
rumb prenen. Una de les pro-
postes que s’han comentat i que
comparteixen tant Serrano com
el grup motor és que potser la Sé-
nia del Rellotge no és el lloc
adient per la reobertura de l’es-

mentat museu, a causa de l’estat
estructural delicat en què es tro-
ba actualment. 

Una alternativa, diuen, podria
ser obrir-lo a l’Escola Nàutica,
que també està pràcticament en
desús. Assenyalen, però, que l’e-
difici tampoc està en perfectes
condicions i necessitaria unes
obres d’adequació, però no tan

importants i costoses com les que
es preveuen per a la Sénia.

“Sabem que les coses no po-
den ser immediates, però haurí-
em de tenir un itinerari que fos
convincent per a nosaltres i per
a tots els grups municipals. És ne-
cessari per posar fi a la incerte-
sa i aclarir-nos”, afegeixen des del
grup motor.

La Sénia del Rellotge, protegida
» El Ple aprova per unanimitat declarar Bé Cultural d’Interès Local aquest edifici modernista

» Actualment es troba en desús i a l’espera d’una rehabilitació per les seves deficiències estructurals

La Sénia del Rellotge va ser construïda el segle XIX i és obra d’Eduard Ferrés. Foto: Arxiu

Art | Prorrogada l’exposició de Maria Freser
La bona acollida de l’exposició que commemora els 150 anys de Maria 

Freser ha provocat que es prorrogui fins al 25 d’agost. La selecció d’obres de 
l’artista vilassarenca, com apunts i dibuixos, continua disponible al Monjo.
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PREMIÀ DE DALT4A Premià de
Dalt s’han recuperat unes 15 to-
nes de roba usada aquest any.
Més de 42.000 peces han tingut
una segona vida i no han acabat
en un abocador. És el balanç que
fa Humana Fundación Pueblo
para Pueblo del servei de reco-
llida selectiva de roba usada a
Premià de Dalt durant el primer
semestre d’enguany. Una xifra
que mostra la creixent sensibi-
lització de la població.

Es recuperen 
15 tones de roba
usada enguany

VILASSAR DE DALT4El passat
mes de juny, gràcies a la col·la-
boració ciutadana, es va detectar
un camió deixant saques de ru-
nes, brossa i altres materials al
costat de diverses àrees de con-
tenidors del municipi. Gràcies a
la col·laboració ciutadana es va
poder identificar l'empresa res-
ponsable dels abocaments il·le-
gals i el consistori ja ha endegat
els corresponents expedients
sancionadors per multar-la.    

Sancionada una
empresa per tres
abocaments

CABRILS4Des del 9 de juliol els
ciutadans de Cabrils ja poden
aportar les seves propostes a
‘Digues la Teva’, un projecte per
decidir on destinar part del pres-
supost. Enguany compten amb
una partida de 55.000€ que es
dividirà en dues modalitats: els
majors de 16 anys tindran una
partida de 40.000 i una de 7.500
i els infants d’11  a 14 anys una de
7.500 euros.

En marxa la nova
edició de ‘Digues
la teva’

TEIÀ4El passat diumenge, 7 de
juliol, Mika Rodon del Amo es va
imposar en el Campionat de Ca-
talunya de descens que es va dis-
putar al bike park de la Molina,
a la Cerdanya. El jove de Teià, de
17 anys, competeix en la catego-
ria júnior. Una disciplina es-
portiva que consisteix a baixar
en bicicleta un circuit de mun-
tanya estret, amb desnivell i de
gran dificultat tècnica, en el mí-
nim temps possible.

Mika Rodon,
campió català 
de descens

ALELLA4L’artista alellenca Mar-
garita Oliva mostrarà a Can Ma-
nyè la seva última obra sota amb
el títol ‘Elles, nosaltres’. La in-
auguració tindrà lloc el dimecres
17 de juliol a les 19 hores i l'ex-
posició es podrà visitar fins al 28
de juliol. ‘Elles, nosaltres’ és un
elogi al pes que el cos carrega sen-
se ser vist. Ni tan sols per a qui el
pertany. Un cos que crea plecs
per cada pena. Que s'esquerda en
silenci amb cada angoixa.

Exposició de
Margarita Oliva 
a Can Manyè

CABRERA4Cabrera de Mar aco-
llirà la 26a edició del Curs d'Or-
gue del Maresme, que tindrà
lloc del 26 al 31 d'agost a l'Es-
glésia de Sant Feliu. Aquest es-
deveniment internacional comp-
tarà amb la participació de la ca-
tedràtica emèrita d'Orgue Mont-
serrat Torrent, entre d’altres. A
més, dos dels instruments de l’in-
ventari de l’Associació Catalana
de l’Orgue estan a Cabrera.

Cabrera acollirà 
el Curs d’Orgue 
del Maresme

ELECCIONS 9J4Les eleccions eu-
ropees van deixar un clar gua-
nyador al Baix Maresme. Tot i que
Junts va aconseguir la primera
posició a la majoria de municipis,
el PSC va retallar molta distància
amb els partits independentistes,
fins i tot, superant-los en algunes
places. ERC va ser el partit més
castigat, mentre que Junts, amb
un 25,4% dels vots al Maresme
atura el cop per poc, ja que el PSC
va quedar-se a menys d’un punt.

EL MASNOU
Al Masnou, el PSC escalava de la
tercera a la primera posició amb
el 27% dels vots, la qual cosa su-
posa un creixement de 12 punts
respecte del 2019. Una tendència
totalment oposada va viure
Junts+. De guanyar els últims
comicis europeus amb el 35%
dels vots, el 9J va aconseguir el
21%, 14 punts menys. ERC, que
amb el 17% dels vots, perd la se-
gona posició i baixa sis punts.

PREMIÀ DE MAR
A Premià de Mar el PSC també va
passar per davant dels partits in-

dependentistes. Amb el 30% dels
vots, creixien 11 punts respecte del
2019. Junts+, que va guanyar les
anteriors, pateix una davallada
destacada de 12 punts i se situa en
tercera posició amb el 16,20%
dels vots. Per la seva banda, ERC
es manté segon, però perd gaire-
bé set punts i obté el 16,5%.

VILASSAR DE MAR
Diferent sort va tenir Junts a Vi-
lassar de Mar. Els 13 punts que va
perdre  respecte del 2019 no van
ser un impediment perquè la for-

mació tornes a guanyar al muni-
cipi. Molt lluny queda, però, el 25%
dels vots d’enguany del gairebé
40% de fa cinc anys.

ALTRES RESULTATS DESTACATS
El Partit Popular va viure una nit
dolça, pujant vuit punts en aquests
tres municipis. Podem es manté
per damunt de Sumar, però amb
resultats semblants entorn del 5 i
el 6% dels vots. Vox també creix
tres punts en aquests pobles i
S’ha acabat la Festa, d’Alvise Pé-
rez, assoleix un 2% dels vots.

Vista aèria des del Masnou. Foto: Ajuntament del Masnou

El PSC  guanya terreny 
a l’independentisme el 9J

Els aturats al Maresme baixen
de 20.000 després de 16 anys
OCUPACIÓ4El Maresme registra
la xifra més baixa de persones atu-
rades dels darrers 16 anys.  El
nombre de persones inscrites a les
oficines d’ocupació de la comarca
se situa per sota de les 20.000 per
primera vegada des del maig del
2008. El Consell Comarcal atri-
bueix aquest canvi al bon com-
portament de la indústria, l’agri-
cultura i els serveis, que han fet
caure la desocupació durant el mes
de juny, deixant la xifra oficial de

persones en situació d’atur en
19.956 i situant la taxa d’atur re-
gistral en el 8,8%. En total, durant
el mes de juny han abandonat la
situació d’atur 405 persones, una
xifra que s’eleva a 1.067 en la
comparativa interanual. Tot i la re-
ducció, l’atur maresmenc manté
el mateix perfil: una elevada fe-
minització, una concentració en
el grup de 55 a 64 anys i una acu-
mulació en les situacions de
llarga durada, més de 12 mesos. Treballador a un hotel. Foto: ACN

Premi | Reconeixement al govern obert del Consell 
El Consell Comarcal ha rebut el reconeixement Administració Oberta 2023.

Un guardó que atorga el Consorci Administració Oberta de Catalunya als
consells comarcals capdavanters en transformació digital i govern obert.
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Fa un any, l’activitat polí-
tica local era frenètica. El
28 de maig s’havien ce-
lebrat eleccions munici-

pals i el 17 de juny van tenir lloc els
corresponents plens d’investidu-
ra arreu del territori. Es tractava
de sessions extraordinàries enca-
ra més anòmales, ja que, com a
resposta als mals resultats del
PSOE a gairebé tot l’Estat, amb ex-
cepcions com l’àrea metropolita-
na de Barcelona, Pedro Sánchez
havia convocat eleccions gene-
rals per al 23 de juliol.  

En els darrers 365 dies han
passat moltes coses: una sequera
rampant que ara s’ha suavitzat,
unes eleccions catalanes que han
enfonsat ERC, una inflació que
sembla que ara es modera, unes
eleccions europees que han fet
augmentar la presència de l’ex-
trema dreta al continent, l’apro-
vació de l’amnistia... Què han es-
tat fent els governs municipals
metropolitans durant aquest
temps? Al diari Líniaens hem fet
aquesta pregunta i hem intentat
respondre-la amb veus de tota
mena. Des de qui defensa els
nous executius fins a qui no hi està
d’acord. Aquesta és la valoració
d’un any de nous governs locals a
la metròpoli. 

LA BARCELONA DE COLLBONI
Qui va guanyar les eleccions a Bar-
celona? La pregunta és fàcil de res-
pondre, matemàtica en mà. De to-
tes maneres, el partit vencedor,
Junts, no ha acabat governant
perquè els resultats de gairebé tri-
ple empat entre la formació de Xa-
vier Trias, els comuns d’Ada Co-
lau i els socialistes de Jaume Coll-
boni van fer que aquest darrer can-
didat, el segon en vots, pogués ser
investit alcalde amb el suport dels
comuns i del PP. 

Aquesta situació de frec a frec
ha marcat el primer any de govern
i marcarà el desenvolupament
del mandat. Almenys així ho ve-
uen des de punts de vista tan
oposats com els de la Federació
d’Associacions Veïnals de Barce-
lona (FAVB) i Foment del Treball.
“Hi ha un govern molt dèbil, per-
què amb 10 regidor l’Ajuntament
no es pot manegar”, diu Camilo
Ramos, de la FAVB. En aquest
sentit, el líder del moviment veïnal
considera que, de moment, l’A-
juntament només pot “prometre
coses”, com per exemple l’alcaldia
de nit. “Amb la correlació de for-
ces, Collboni hauria de pensar
abans a pactar que a governar”,
afegeix. És per això que Ramos
considera que manquen “unes lí-
nies mestres” i assenyala que, ara
per ara, Barcelona va cap a con-
vertir-se en una “ciutat d’esdeve-
niments i turisme” i considera
que això és “un error”.

Més enllà d’això, Ramos opi-
na que “la comunicació amb el go-
vern socialista no és gaire bona”
i lamenta que s’escoltin més cer-
tes veus que d’altres. “És impor-
tant reunir-se amb els empresa-
ris, però també s’han d’escoltar els
veïns, perquè la ciutat no només
és un espai per fer-hi negocis”,

afirma. Sigui com sigui, Ramos re-
coneix que si li haguessin fet la
mateixa pregunta en el primer any
de mandat d’Ada Colau, “hauria
dit el mateix”.

Per la seva banda, Foment
considera que no es pot desvincu-
lar la situació actual del fet de
“governar en minoria”. Dit això, as-
senyala que, en aquest primer any
de mandat, “iniciatives com la
promoció de la Fórmula 1 van en
el bon camí” i demana més relació
entre les empreses i les institucions.

“Seria bo que hi hagués un pas més
decidit entre el discurs de la bon-
dat de la col·laboració publicopri-
vada i la seva concreció”, reclama.

Podrien semblar unes decla-
racions tèbies, però cal tenir en
compte que la patronal no acos-
tuma a fer balanços polítics d’a-
questa mena, i el fet que n’hagi
parlat amb el Líniaés destacable.
Alhora, aquestes declaracions de
Foment estan a anys llum de les
poques que havia fet en els man-
dats de Colau. El 2022, per ex-

emple, el seu president, Josep
Sánchez Llibre, titllava el tarannà
de l’alcaldessa “d’autoritari, ar-
rogant, poc democràtic i ideolò-
gicament sectari”.

Empresaris a banda, la pos-
tura dels moviments socials en-
vers el govern municipal sí que
sempre es fa sentir amb força.
Jordi Elgström, d’Eixample Res-
pira, afirma que l’organització a
la qual pertany no està gens sa-
tisfeta amb “les polítiques per les
quals s’ha apostat”. Alhora, diu

que manca una “planificació es-
tructural” de la ciutat i lamenta
que es prioritzi un “model de
mobilitat urbana basat en el cot-
xe”. “Les polítiques de Collboni
deixen molt de banda el creixe-
ment de la xarxa segura ciclista,
els espais per als vianants o la
construcció del tan necessari i ur-
gent tramvia”, considera. És per
tot això que Elgström resumeix
que el model de ciutat de Collboni
es basa en els “macroesdeveni-
ments i és cotxe-cèntric”. 

Foto de família dels candidats del PSC de les principals ciutats metropolitanes abans de les eleccions del 28 de maig del 2023. Foto: Albert Segura/ACN

El 28 de maig del 2023 es van celebrar unes eleccions municipals on el PSC 
va ser el gran triomfador. Després d’un any, analitzem com ha estat aquest
primer quart de mandat preguntant a organitzacions d’empresaris, entitats
veïnals i moviments socials com valoren els executius sorgits de les urnes. 

365 dies dels nous
governs locals: on som?

El reportatge del mes



Juliol 2024

19 | 

El reportatge del mes líniamar.cat

n Parlar dels ajuntaments metropo-
litans és parlar del Partit dels Socialis-
tes de Catalunya (PSC). En aquest sen-
tit, les darreres eleccions municipals
van deixar un territori tenyit de ver-
mell després d’uns anys en què, pri-
mer el taronja de Ciutadans i després
el groc d’ERC, van disputar l’hegemo-
nia socialista. En el cas dels comicis
municipals això no és cap sorpresa, i
la formació va aconseguir un de cada
quatre vots al territori de l’àrea me-
tropolitana de Barcelona el 2023. Al-
hora, va passar de ser la primera força
en 18 de les 36 localitats de la regió el
2019 a ser-ho en 21 l’any passat. 

Tanmateix, la presència socialista
a la metròpoli va més enllà, i actual-
ment ja podem parlar d’un cicle de
poder socialista que, amb el Procés a
la corda fluixa, s’ha escenificat en les
darreres tres eleccions que han vin-
gut després de la comtessa munici-
pal. A les eleccions generals del
2023, el PSC va ser primera força a
tots els municipis de l’àrea metropo-
litana. Resulta impactant si tenim en
compte que el 2019 ERC era primera
força a la meitat dels municipis. En el
cas dels comicis catalans que es van
celebrar aquest mes de maig, la di-
nàmica es va repetir, i només els mu-
nicipis de Begues, Sant Cugat, la Pal-

ma i Tiana es van pintar d’un altre
color que no fos el roig. Finalment,
en les eleccions europees, només en
tres municipis el PSC no ha estat la
força més votada. Dit d’una altra
manera, a la metròpoli els socialistes
són els més votats en totes les elec-
cions a les quals la ciutadania està
cridada a les urnes. 

Això fa que les institucions supra-
municipals de la regió, com per ex-
emple la Diputació o l’Àrea Metropo-
litana de Barcelona (AMB), estiguin
liderades pel PSC. El cas més notable
és aquest darrer, el tercer organisme
en quantitat de pressupost a Catalu-

nya, on Jaume Collboni és president i
l’alcalde de Cornellà, Antonio Bal-
món, vicepresident executiu. Aques-
ta majoria s’ha fet valdre darrera-
ment amb una escenificació del po-
der socialista a l’AMB. El passat 25 de
juny, el partit va anunciar una inver-
sió rècord per al període 2024-2028
dotada amb 423 milions d’euros que
es destinaran, sobretot, a la cohesió
social i a la millora urbana. Segons
van explicar Collboni i Balmón,
aquests recursos es repartiran de for-
ma equitativa en funció de les cir-
cumstàncies de cada municipi, i
l’Hospitalet i Badalona en seran les
localitats més beneficiades.

Territori socialista

CONTINUISME AL SUD
A les principals ciutats del sud me-
tropolità no es van produir grans
canvis després de les eleccions. El
PSC continua sent el partit hege-
mònic a la regió i en molts casos
ha ampliat la seva quota de poder. 

És per aquest motiu que el
president de la Federació d’As-
sociacions de Veïns del Baix Llo-
bregat (FavBaix), Julián Carras-
co, considera que hi ha hagut
“pocs canvis i les polítiques se-
gueixen sent continuistes”. De
la mateixa manera, Neus Olea, di-
rectora general adjunta de l’As-
sociació Empresarial de l’Hospi-
talet i el Baix Llobregat (AE-
BALL), assegura que en el darrer
any s’ha continuat treballant “en
estreta col·laboració amb els nous
governs municipals” en tot allò re-
lacionat amb el desenvolupa-
ment econòmic. “En general hem
trobat una sintonia positiva, es-
pecialment pel que fa a l’impuls
de polítiques que afavoreixen la
competitivitat empresarial, la
sostenibilitat i la innovació”, diuen
des d’aquesta patronal local d’em-
presaris. Parla de projectes que
busquen millorar la transforma-
ció dels polígons, fomentar la
formació professional o avançar
en la “transició cap a una econo-
mia verda i digitalitzada”.

Així mateix, l’empresariat tam-
bé ha vist “bona predisposició
per part dels governs metropoli-
tans per escoltar les necessitats i
preocupacions de les empreses lo-
cals”. No obstant això, des de
l’organisme consideren que cal
millorar àrees com “la burocràcia
i els tràmits administratius”, per-
què “encara suposen una barrera
per a moltes empreses”. “Valorem
positivament aquest primer any
de col·laboració amb els nous go-
verns metropolitans i esperem
continuar treballant conjunta-
ment per aconseguir un entorn
empresarial encara més dinàmic
i competitiu”, conclouen.

El moviment veïnal, en canvi,
no es mostra tan benvolent amb
les polítiques continuistes dels
executius municipals i alerta que
es comencen a veure augments en
alguns impostos i taxes que “du-
rant els últims anys s’havien man-
tingut estables”. “Sabem que els
impostos són necessaris, però
també pensem que han de ser
proporcionals”, diu Carrasco. Es
refereix a tributs com l’IBI, que, se-
gons explica, en ciutats com Cas-
telldefels, Gavà, Cornellà, Sant
Boí o el Prat ja ha pujat entorn del
6% i això, en un context d’inflació,
està creant “problemes a la po-
blació”. També assenyala altres

“Seria bo que hi hagués
un pas més decidit
entre el discurs 
de la bondat de la
col·laboració
publicoprivada i la seva
concreció”, reclama
Foment del Treball

impostos com la taxa de recollida
d’escombraries que s’aplicarà a
partir del 2025 i que, a ulls del pre-
sident de FavBaix, “crearà un
conflicte”. “D’aquesta normati-
va, com sempre, ens n’assabentem
quan ve el rebut domiciliat”, diu
per afegir que aquesta política de
“fets consumats” porta a una me-
nor implicació de la ciutadania que
no hauria de fer estranya la baixa
participació en les eleccions. 

CONTRASTOS AL NORD
A l’altra banda de la metròpoli, les
posicions són més enfrontades. Els
empresaris de la Cambra de Co-
merç del Barcelonès Nord tenen
bona sintonia amb els governs
municipals. De fet, el nou presi-
dent, Vicenç Hernàndez, està man-
tenint reunions amb els diferents
alcaldes dels municipis de la zona
i, segons asseguren des de l’orga-
nització, “la valoració d’aquestes
trobades és molt positiva”. “Les re-
unions estan sent molt producti-
ves i hi ha moltes ganes de col·la-
borar en diferents aspectes en
funció de cada municipi, en be-
nefici del teixit productiu i de les
economies locals”, diuen.

En canvi, el moviment veïnal
no està gens content amb alguns
dels ajuntaments. “Amb els nous
governs, com amb els anteriors,

hem de tornar a picar pedra, per-
què el Baix Besòs queda molt bé
per fer campanya, però després
s’oblida”, afirma Pepe Sánchez, de
la Coordinadora Veïnal del Baix
Besòs. El desembre del 2022, els
cinc ajuntaments del Barcelonès
Nord (Badalona, Sant Adrià,
Montcada, Santa Coloma i Bar-
celona) i el moviment veïnal van
arribar a un gran pacte per abor-
dar les problemàtiques més des-
tacades que es viuen a la llera del
Besòs. “Hem deixat un temps per
veure si s’aplicava el compromís
que havíem signat, però sorpre-
nentment tothom ha baixat del
vaixell després de les eleccions”,
diu Sánchez. “En campanya, les al-
caldesses de Sant Adrià i Santa Co-
loma parlaven molt del Baix Be-
sòs, però ara no hi són ni se les es-
pera, i les úniques administracions
que han aparegut són les de Mont-
cada i Badalona”, afegeix. 

La coordinadora només man-
té el diàleg obert amb aquests dos
ajuntaments. “Hem volgut anar
reprenent el tema, però ens està
costant suor i llàgrimes”, conclou
Sánchez.

“El Baix Besòs queda
molt bé per fer
campanya electoral,
però a l’hora de
governar s’oblida”, 
diu Pepe Sánchez, 
de la Coordinadora
Veïnal del Baix Besòs

Amb ERC en hores baixes i Ciutadans desapareixent, 
el PSC ha guanyat amb superioritat les darreres

quatre eleccions a l'àrea metropolitana de Barcelona

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El reportatge del mes
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Esports Futbol i futbol sala | La nit màgica dels campions i campiones del Maresme 
El 26 de juny es va celebrar al Pavelló Municipal de Premià de Dalt l’última gala de les Nits dels 

Campions de Catalunya, amb l’acte de celebració en honor dels campions i campiones de futbol i futbol 
sala de la delegació del Maresme. Hi van assistir més de 1.200 persones i es van lliurar 67 trofeus.

Claudia Garcia baixa de la grada
sigil·losa i quan arriba a la pista
fa un esprint perquè vol fer-li una
sorpresa a Clara Hernández,
que quan la veu obre els braços
i se li penja al coll. És una abra-
çada entre dues amigues que
s’estimen i s’admiren, els ingre-
dients que fan que per a elles el
món s’aturi una estona. Són dos
quarts de vuit del dissabte 11 de
maig i el Draft Gramenet d’Her-
nández acabava de guanyar la Fi-
nal a Quatre de la Super Copa, al
pavelló Virrei Amat de Barcelo-
na i després de vèncer per 46-45
el Manresa CBF en el matx de-
finitiu. Un premi doble perquè va
atorgar al conjunt de Víctor Cal-
zado la classificació per a la fase
d’ascens a Lliga Femenina 2.   

“Ahir ens vam abraçar des-
prés de competir al parquet
[Garcia juga al CB Roser, que va
perdre per 63-54]. Disputar una
semifinal contra algú tan espe-
cial per a tu fa mal i, alhora, tam-
bé estava contenta pel meu
equip. Ara m’ha dit que m’ho
mereixo i que s’alegra per mi”,
confessa, emocionada, la Clara,
capitana del Draft Gramenet. 

“No podia deixar de plorar
perquè necessitava deixar anar
moltes emocions que tenia a dins.
Ha sigut una temporada molt
llarga i plena de contrastos. Ara es-
pero que hi puguem posar la ci-
rereta pujant de categoria”, desit-
ja en veu alta Lara Sánchez, exju-
gadora del Joventut Les Corts. 

“Hem patit algunes derrotes
molt dures i hem assolit algunes
victòries molt difícils, i crec que
l’experiència ens ha permès con-
tinuar el somni. L’equip i jo es-
tem plenes de ferides perquè
som intenses i lluitadores. No
donem cap pilota per perduda, i
això és fonamental en una com-
petició tan igualada com aques-
ta”, enraona Marina Laborda,
base del conjunt colomenc i amb
passat al CB Granollers. 

La cistella decisiva ha estat
d’Andreea Cojocariu, encarre-
gada de culminar una jugada
molt ben trenada des de la pis-
sarra de Víctor Calzado: “Estava
nerviosa i tremolava, però quan
l’equip confia en tu, tot és més
senzill. Jo confio en cada peça del
grup i em sento molt orgullosa
del que estem aconseguint”. 

“Hem demostrat que estem
molt preparades per a la fase
d’ascens a Lliga Femenina 2 i
que no som companyes, sinó que
totes som amigues”, celebra
Anna Gamarra. “Hi estic d’a-
cord. Són grans amigues i això
no és tan fàcil de gestionar per-
què es tenen massa confiança i
a vegades es diuen les coses
d’una manera...”, exposa, diver-
tit, Víctor Calzado, l’entrena-
dor.  

“Quan em costa concentrar-
me, puc posar-me a ballar”, tor-
na a intervenir Gamarra, que en

un temps mort de la final s’ha
emocionat una mica amb una
cançó. Abans dels partits sol
escoltar lletres “animades”, com
les de Camp Rock.

CANÇONS ESPECIALS
La primera DJ de la Final a
Quatre de la Super Copa ha es-
tat Lídia Querol, del SESE, que
ha col·locat l’altaveu portàtil i
l’ha connectat a un dispositiu
amb cançons triades per les ju-
gadores del Draft. “Al nostre
matx hem posat les que ens
agraden. N’hi ha un parell de
molt especials, ‘Sarà perché ti
amo’ i ‘Puedes contar conmi-
go’”, exposa Querol.    

En un principi, la seu de la
competició era el Poliesportiu

Municipal Les Planes perquè el
CEJ l’Hospitalet n’havia dema-
nat l’organització. El SESE tam-
bé ho va fer, però després. “Di-
marts, des de la Federació Ca-
talana de Basquetbol, ens van co-
mentar que finalment podíem
ser nosaltres els organitzadors.
Així que, imagina’t, han estat tres
dies de córrer una mica i la Fe-
deració ens ha ajudat molt tam-
bé. Les jugadores van ser les pri-
meres que van demanar-nos
que organitzéssim una compe-
tició tan especial”, comparteix
Carlos Espona, nou director tèc-
nic del club de Nou Barris.   

“Que les eleccions al Parla-
ment se celebressin aquest di-
umenge ens ha exigit avançar un
dia la competició, i trobar una
instal·lació per a la primera jor-
nada era molt complicat perquè
la majoria de clubs s’entrenen
els divendres. La seu ha acabat
sent la del pavelló del SESE, a
qui vull agrair la seva predispo-
sició”, comenta Ferran Aril, pre-
sident de la Federació Catalana
de Basquetbol (FCBQ).  

Fins fa molt poc, Judith Tur-
rión, capitana del CEJ l’Hospi-
talet, no s’esperava veure com a
espectadora la Final a Quatre de
la Super Copa. Ha vingut amb les
companyes i el cos tècnic per re-
bre el trofeu que les acredita com
a primeres campiones. Un pre-
mi assolit en l’última jornada,
quan el Draft Gramenet va per-
dre en la seva visita al Manresa
CBF. “Hem construït un grup
molt maco i sa, i el cos tècnic
aposta per un joc en què em sen-
to còmode. El curs se m’està
fent molt curt. Ara lluitarem per

pujar a Lliga Femenina 2. No te-
nim pressió, però sí moltes ganes
i confiança”, descriu Turrión,
que dies més tard va celebrar
l’ascens a Lliga Femenina 2.   

“Em va fer molta por deixar
el CB Cornellà després de 20
anys i ara puc dir-te que no
me’n penedeixo. Aquest equip
és una família i viure una Final
a Quatre tan ben acompanyada
ha estat increïble”, intervé Ma-
ria Pilán, del CB Roser. 

No és cap secret que el grup
és una família ni que Mar Trabal
n’és una peça clau. Sempre pen-

sa en el bé del col·lectiu i valora
el camí: “Malgrat les dificultats,
no hem deixat d’estar juntes ni
un sol instant, a cada partit i en-
trenament, i hem competit fins
al final. Això m’omple d’orgull”.

El CB Prat, el Club Bàsquet
Samà Vilanova, el Joventut Les
Corts i el CB Granollers són els
equips que descendeixen i jugaran
a Copa Catalunya la pròxima tem-
porada. “Hem intentat salvar-nos
fins al moment que fos matemà-
ticament possible i hem tingut
moltes oportunitats per aconse-
guir-ho. I també vam guanyar el
Manresa CBF i el SESE, dos equi-
ps de la Final a Quatre. No havia
de ser i ja està. L’esport és així de
trist i de bonic”, diu Cynthia Mo-
lina, capitana del CB Granollers.  

L’AB Premià, on juga Mont-
sant Guerrero, sí que competirà
el pròxim curs a la Super Copa.
La jugadora ha arribat al pave-
lló amb crosses, perquè en l’úl-
tim entrenament abans del dar-
rer partit de fase regular es va fer
un esquinç de grau 2. L’equip ja
s’havia assegurat la permanèn-
cia. “Si m’havia de fer mal, aquell
era el millor moment perquè
hauria estat molt dur no poder
ajudar el grup a la pista. Hem
d’aprendre dels errors que hem
comès i que ens haurien pogut
penalitzar amb un descens, i
també valorar la nostra capaci-
tat de reacció en el moment clau
del curs”, comparteix Guerrero.  

Maria González, del SESE, fa
molt més temps que es va lesio-
nar. “Ha sigut una temporada
dura perquè m’encanta el bàsquet
i m’hauria agradat compartir
molts més moments amb l’equip
a la pista. El grup és excepcional
i m’ha fet sentir present i partícip
en tot moment”, confessa. 

L’ESTIMA A UN CLUB 
Una unió que al SESE tenen tots
els seus equips. Al descans del
matx dues nenes han saltat a la
pista per donar suport a Míriam
Ferreri, que somriu quan ho re-
corda: “Demà juguen a les nou del
matí, són gairebé les onze de la nit
i han vingut a veure’ns. Aquest és
només un exemple de com és el
club de la meva vida. Mai oblida-
ré que hem pogut disputar la Fi-
nal a Quatre de la Super Copa a
casa i amb la nostra gent, i posant-
li les coses molt difícils al Manre-
sa CBF”.  “Veure les persones que
ens estimen animant-nos ens ha
regalat una energia extra. A mi
m’ha emocionat, la veritat. El
SESE tornarà a estar als  primers
llocs de la classificació, n’estic se-
gura”, assegura Laura Hualde.  

L’entrenador, Enric Gonzá-
lez, és més d’anar partit a partit, i
entrenament a entrenament. “Ser
els amfitrions d’un esdeveniment
així i comptar amb una represen-
tació molt important del club a la
grada és un plus increïble i, alho-
ra, també pot fer que el pes de la
responsabilitat sigui més gran.
Crec que al primer temps mort he
comentat a les jugadores que no
ens podíem demanar més de cor
i que havíem de millorar el nostre
cap perquè estàvem jugant el par-
tit que li interessava al rival”, con-
clou González, a qui fora del pa-
velló li esperen la família i unes
quantes abraçades. 

Toni Delgado
PREMIÀ DE MAR

Abraçadesqueatureneltemps
» L’AB Premià, on juga Montsant Guerrero, continuarà un curs més a la màxima categoria catalana       
» ‘Línia Mar’ viu la Final a Quatre de la Super Copa, disputada al pavelló Virrei Amat de Barcelona

Montsant Guerrero, de l’AB Premià, amb la crossa, durant la Final a Quatre de la Super Copa. Foto: Toni Delgado

Guerrero es va fer un
esquinç de grau 2 en
l’última pràctica abans
del darrer partit del curs

“Hem d’aprendre dels
errors que hem comès
aquesta temporada”,
exposa la jugadora
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L’obra reflexiona sobre l’amor propi i l’amor
cap a l’altre a través de la història d’una pa-
rella que està a punt de rodar la seva pri-
mera pel·lícula. Ella la dirigeix i ell fa d’ac-
tor, però els problemes de salut mental que
carrega el noi li impedeixen fer el paper cor-
rectament. El dilema de buscar un altre ac-
tor farà trontollar la relació. Es pot veure a
la Villarroel de Barcelona fins al 4 d’agost.

Teatre

Les mans
Llàtzer Garcia

És el tercer treball del grup, en aquest cas
autoproduït. Al més pur estil pop-rock,
hi predominen els ritmes alegres i les lle-
tres senzilles en català i també en castellà
sobre temes diversos, entre els quals des-
taca l’amor. Entre totes les cançons en
ressalta una dedicada al cantant de
Strombers, Ferran Gallart, que moria
de càncer l’any passat.

Música

La pel·lícula està ambientada en l'histò-
ric allunatge de l'Apol·lo 11, el 1969. Està
protagonitzada per Scarlett Johansson i
Channing Tatum, que viuen un romanç
enmig d’aquesta missió espacial. Ella és
la directora de màrqueting de la NASA i
ell el director del llançament, i la seva his-
tòria es veurà marcada per la pressió d’e-
vitar el fracàs de l’allunatge.

Pelis i sèries

Fly Me to the Moon
Greg Berlanti

Ni quarts ni hores
La Corda Fluixa

Festival L’Estiu, al Pati!
El pati de la Seu del Districte de Nou Barris de Barcelona
aplega del 3 al 28 de juliol concerts d’estils diferents en el
marc del Festival L’Estiu, al Pati!. La programació inclou
una quinzena d’actes, entre els quals destaquen el Festi-
val de Blues i el Festival Desvarío de música flamenca,
juntament amb altres propostes de funk & folk i música

brasilera. Més enllà de la música també hi ha programada
una mostra de curtmetratges dirigits per dones, el Curts
en Femení, que proposa, a banda de les projeccions, pre-
sentacions dels films de la mà de les seves directores.

L L U Í S  L L A C HQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Es tracta d’una novel·la basada en fets re-
als que recrea una de les aventures més
sorprenents de les croades a Terra Santa
i a la guerra pel domini del Mediterrani en-
tre França i la Corona d’Aragó. Explica la his-
tòria de la Blanca, una bella dama que ho
perd tot després de la derrota de la seva
família. Per conservar el seu fill amb vida
ha de patir els abusos dels vencedors.

Llibres

El batec del mar
Jordi Molist

|Agatha Christie: The ABC Murders
Aquest videojoc per a totes les plataformes permet posar-se a la pell del
detectiu Hercule Poirot i resoldre secrets, puzles, pistes i casos diversos.
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Lluís Llach (Girona, 1948) tornava a trepitjar un
escenari després d’anys sense fer-ho i d’haver-se
retirat de la música, en el marc del 10è aniversari
del Canet Rock. Va interpretar diverses cançons
històriques juntament amb altres artistes en ac-
tiu de l’escena musical catalana i la seva actuació
va ser un dels moments més aclamats de tot el
festival. Cal recordar que el cantautor és consi-
derat un dels músics més populars del país i un
dels abanderats de la Nova Cançó catalana. Acu-
mula desenes de discos, centenars de cançons i
diversos premis i reconeixements a la seva tra-

jectòria, com una Creu de Sant Jordi i una Meda-
lla d’Or de la Generalitat. Més enllà de la música
també destaca pel seu compromís polític, per
presidir l’Assemblea Nacional Catalana, pel seu
activisme a favor de la independència i per 

haver escrit diversos llibres i novel·les. 

Famosos

Ser un destacat cantautor català
És una de les figures de la música més reconegudes al país

Ha tornat a actuar després d’anys retirat
Va ser un dels protagonistes del festival Canet Rock

Elogis per la seva actuació
Els seus vídeos al festival s’han fet virals
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

PROCESSATS

Quan es troben davant d’una pantalla 
els joves consumeixen compulsivament 

TOLERÀNCIA

PANTALLES

ALTERNATIVES

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
Una dieta saludable i nutritiva per als joves i adolescents implica
una reducció dràstica de l’ús de pantalles. És la principal conclu-
sió d’un estudi de la UOC que ha explorat les motivacions i les
percepcions dels adolescents i que posa en evidència com da-
vant dels dispositius s’accentua la necessitat de consumir
aquests productes i també el consum compulsiu. 
L’estudi ha analitzat la conducta de trenta adolescents d’un

institut de Vilanova i la Geltrú que van participar en diverses re-
unions de grup amb l’objectiu d’esbrinar aspectes clau del seu
comportament. Un tret característic del grup, i dels joves que re-
presenten, és el consum de productes ultraprocessats, és a dir,
productes industrials comestibles com les pizzes, els sucs indus-
trials, les patates fregides o la brioixeria industrial. En general, en
consumeixen més quan se senten sols, quan es troben amb
amics i quan seuen davant d’una pantalla. 
Per evitar aquesta associació amb les pantalles només es po-

den fer dues coses: reduir l’ús de dispositius o bé promoure al-
ternatives saludables als productes ultraprocessats, com ara
snacks de verdures, fruita fresca o fruits secs crus.    

Com més pantalles, més processats

El consum d’aliments ultraprocessats 
per part dels adolescents és molt elevat

Les claus

La permissivitat dels pares és un dels
factors determinants per al consum

Cal trobar alternatives saludables 
i associar-les als nous models d’oci 
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